

中国交通年鉴



2002

Year Book of China Transportation & Communications



专家品质
信赖全球通

中国交通年鉴社

Year Book House of China Transportation & Communications

中国交通年鉴

2002

中国交通年鉴社

2 0 0 2

中国交通年鉴

主 管 中华人民共和国国家发展计划委员会
主 办 中国交通运输协会
编 辑 中国交通年鉴社
出版发行 中国交通年鉴社
通信地址 北京市东城区东四北什锦花园胡同 23 号
邮政编码 100007
电 话 (010)84035059(经理室)
(010)64053979(编辑部)
图文传真 (010)64014601
激光照排 中国农业出版社印刷厂
正文印刷 中国农业出版社印刷厂
彩色印刷 北京建宏印刷有限公司
装 订 三河市三佳印刷装订有限公司
经 销 新华书店
开 本 787×1092 毫米 1/16
字 数 1600 千字
印 张 正文 44.375 印张 彩色 4.5 印张
印 数 1—9000 册
版 别 2002 年 9 月第 1 版
版 次 2002 年 9 月北京第 1 次印刷
刊 号 ISSN1002—8617 CN11—1397/U
广告经营 京东工商广字 0037 号
定 价 国内 人民币 248 元
国外 100 美元

如有印装错误,本社经理室负责调换

©2002 刊全部版权属于中国交通年鉴社
Copyright 2002 © by Year Book House of
China Transportation & Communications.
All rights reserved.

ISSN 1002-8617



中国交通年鉴编辑委员会

主任	郭洪涛	中国交通运输协会名誉会长
顾问	张国宝	国家发展计划委员会副主任
	傅志寰	铁道部部长
	黄镇东	交通部部长
	吴基传	信息产业部部长
	刘剑锋	中国民用航空总局局长
	苏书岩	中国人民解放军总后勤部副部长
	苏士峰	中国石油天然气管道局局长
副主任	(以下按姓氏笔画为序)	
	石万鹏	国家经济贸易委员会原副主任
	孙永福	铁道部副部长
	杨焕宁	公安部副部长
	林金泉	原邮电部副部长
	高宏峰	中国民用航空总局副局长
	钱永昌	中国交通运输协会会长
	翁孟勇	交通部副部长
	黄维和	中国石油天然气股份有限公司管道分公司总经理
	蒋士良	中国人民解放军总后勤部军事交通运输部部长
委员	萧哲	(常务)中国交通年鉴社总编辑
	于川	铁道部财务司司长
	马力强	国家经济贸易委员会经济运行局局长
	马志祥	中国石油天然气股份有限公司天然气与管道分公司副总经理
	马铁生	中国民用航空总局办公厅主任
	王义库	中国船舶工业集团公司办公厅主任
	王庆云	国家发展计划委员会基础产业发展司副司长
	王建宙	中国联通公司总裁
	王奎中	铁道部总经济师
	王科士	中国民用航空总局第二研究所原党委书记
	王盈嘉	交通部公路司副司长

王影琪	中国交通年鉴社经理室主任
王德荣	中国交通运输协会常务副会长
王麟书	铁道部总工程师
兰荣	建设部城市建设司城市交通处处长
卢希龄	中国交通运输协会顾问
田萱	中国交通年鉴社铁道部分部主任
刘彩	中国通信学会副理事长兼秘书长
刘功臣	交通部海事局常务副局长
刘国强	中国交通年鉴社总编辑室主任
刘家镇	交通部科技教育司副司长
刘祥飞	交通部档案馆副馆长、中国交通年鉴社副总编辑
刘富江	国家统计局工业交通统计司副司长
刘冀和	中国人民解放军总后勤部军事交通运输部综合计划局局长
齐德堂	铁道部劳动和卫生司司长
任喜贵	铁道部政治部副主任
孙芝龄	中国交通年鉴社铁道部分部副主任
孙国庆	交通部综合规划司副司长
苏新刚	交通部水运司司长
李广品	铁道部政治部宣传部部长
李彦梦	国家发展计划委员会基础产业发展司司长
杨钧	公安部交通管理局副局长
何炽	中国石油西南油气田分公司副总经理
谷晓明	铁道部统计中心主任
张琪	国家统计局工业交通统计司运输邮电处处长
张化国	中国交通年鉴社副总编辑
张位平	中国海洋石油总公司副总经济师
张忠恕	中国交通年鉴社副总编辑
张春江	信息产业部副部长
张炳华	中国集装箱控股公司总裁
陈晓宁	中国民用航空总局办公厅政策研究室主任
林立	中国交通年鉴社副总编辑
罗开富	中国对外贸易运输(集团)总公司董事长
岳玉庆	中国民用航空协会秘书长、中国交通年鉴社副总编辑

洪水坤	中国物资储运总公司总经理
姜笃志	中国石油天然气管道局原常务副局长
赵梅庄	信息产业部政策法规司副司长
胡亚东	铁道部运输指挥中心主任
胡通年	中国石油天然气管道局副总工程师
俞国栋	中国交通运输协会顾问
费克勤	铁道部政治部副主任
姚明德	交通部办公厅主任
郭生海	中国交通运输协会副会长兼秘书长
唐筱光	中国交通运输协会副会长、中国交协联运联合会会长
曹 菁	铁道部发展计划司司长
曹钟雄	铁道部政策法规司司长
黄郁青	中国交通年鉴社副总编辑
董 焰	国家发展计划委员会综合运输研究所所长
傅国民	交通部体改法规司副司长
解高潮	铁道部办公厅主任
谭攸全	中国人民解放军总后勤部军事交通运输部交通战备局局长
鞠家星	铁道部副总工程师、科技司司长
魏家福	中国远洋运输(集团)总公司总裁

中国交通年鉴社工作人员

总 编 辑	萧 哲			
副 总 编 辑	林 立(常务)	刘祥飞	张忠恕	岳玉庆
	黄郁青	张化国		
铁道部分部主任	田 莹	副主任	孙芝龄	
交通部分部主任	刘祥飞(兼)	副主任	李敏丽	
信息产业部分部主任	张忠恕(兼)	副主任	赵梅庄	
民航总局分部主任	王科士	副主任	安士琴	
管道局分部主任	姜笃志	副主任	陈 斌	李庆祝
国防交通分部主任	刘冀和			
总 编 辑 室 主 任	刘国强			
经 理 室 主 任	王影琪			
编 辑	(以下按姓氏笔画为序)			
	王文忠	王世藩	王景棉	冯清先
	许庆健	许福康	宋瑞秋	李小伶
	李国斌	杨 勇	佟 峰	张甲雄
	陈达庆	陈秀玉	陆盛清	贺忠良
	贾国贵	韩 波		
出 版 发 行	毛祖兴	刘 青	曲兰琴	林真一
	郭玉兰	徐占风	康 春	
美 术 设 计	车世同			
版 式 设 计	章 雪			
英 文 翻 译	傅 荧			

编辑说明

一、2001年是新世纪的第一年,也是中国政府实施国民经济和社会发展第十个五年计划的第一年。全国各族人民在中国共产党领导下,面对复杂多变的国际形势,克服困难,阔步前进,改革开放和社会主义现代化建设取得了新的重大成就。交通运输、邮电通信业保持了良好的发展势头,取得了新成就。《中国交通年鉴》2002年刊以邓小平理论和江泽民“三个代表”重要思想为指导,贯彻中共十五届五中、六中全会精神,全面、客观、准确地记述了中国交通运输、邮电通信业执行“十五”计划,实现良好开局的情况。重点反映了铁路第四次大提速、运输通信业的运输量(业务量)和营业收入较大增长、邮政全行业实现三年扭亏、整顿和规范公路、水路运输和通信市场、民航加强安全飞行和交通各业加强安全生产管理等情况;继续加大基础设施建设和资金投入力度,公路、铁路、通信、管道完成一批重点建设项目和青藏铁路、西气东输等西部大开发重大项目相继开工、顺利起步的情况;电信、民航实现体制上的重大改革、运输和通信产业实施内部结构调整、企业推行重组和改组、为适应加入WTO的需要加快运输和通信行业立法和法制建设等情况。继续介绍了铁路、邮政等运输、通信部门“十五”发展规划的主要内容。

二、本期年鉴设重要文献和指示、专文、交通各业、厅(局)及企事业单位工作、省(自治区、直辖市)交通发展、先进人物与先进集体、交通各部(局)机构、大事记、政策法规、交通发展研究、统计资料等11个大栏目。“国有重点大型企业”本期休栏。希望今后国有重点大型企业继续加入本栏目,以期更加全面展现交通行业的发展、改革情况和企业自身风貌。

三、由于邮电行业的体制改革已经基本完成,年鉴从本期起,除“交通各业”栏头保留“邮电”外,其他栏目栏头均采用“通信”一词,以全面、准确体现信息产业部的行业管理职能和通信产业的整体发展情况。

四、“省、自治区、直辖市交通发展”栏目中的香港、澳门特别行政区发展情况,由于来稿较晚,将在明年刊中一并反映。

五、本期年鉴“统计资料”栏目系统反映了2001年即“十五”计划第一年运输、通信行业主要经济指标完成情况。指标项目兼顾“十五”期间的稳定性和完整性。统计表题目全部采用中英文对照。统计数字均由国家统计局及交通各部(局)提供和审定。文稿中同口径数字均以“统计资料”数字为准。

六、本期年鉴的编写得到国家计委、铁道部、交通部、信息产业部、民航总局、国家邮政局、中国石油天然气管道局、中国人民解放军总后勤部军事交通运输部、国家统计局、公安部、国家经贸委、建设部及各省(自治区、直辖市)有关部门的大力支持,谨此致谢。

Editor's Notes

I. Year 2001 is the first year of the new century; it is also the first year for the implementation of the 10th Five Year Plan by the Chinese government. Under the leadership of Communist Party of China, facing the complex international situation, the Chinese people overcome difficulties, made great progress in reform and modernization construction. The transportation, posts and telecommunication industries maintain a healthy development trends and acquire new achievements. The 2002 Edition of the Yearbook of China Transportation and Communications (YCTC) following the guideline of Deng Xiaoping Theory and "Three representatives" Important Thoughts of Jiang Zemin, implementing the policies issued by the 5th and 6th Conference of the 15th Congress of CCCPC, demonstrate the implementation of the 10th FYP in the transportation, posts and telecommunication industries in complete, realistic and accurate terms. The edition emphasizes the following issues:

- The fourth rail systematic travel speed raising-up, the rapid increasing of transport volume (transaction volume) and operation revenue for the transportation, telecommunication industries; realization of turning loss into gain in 3 years in the overall posts industry; regulation for highway & waterway transport as well as telecommunication market; civil aviation flight safety and enhanced production safety management for transport industries;
- Continuing the infrastructure construction and capital investment to highway, railway, telecommunication and pipeline, accomplishing a series of key construction projects; the successful beginning of Qinghai-Tibet railway, Western-Eastern Gas Pipeline and other WDS major projects;
- Realization of the important system reform for telecommunication and civil aviation industries; the internal structure adjustment, enterprises reorganization and reformation as well as WTO oriented speeding up of legislation and legal system promotion for the transportation and telecommunication industries;
- Continued introduction to the main context of the 10th FY development planning for the railway, posts and other industries.

II. The 2002 edition is composed of 11 columns. They are IMPORTANT DOCUMENTS AND INSTRUCTIONS, SPECIAL ARTICLES, TRANSPORTATION INDUSTRIES, SERVICE OF TRANSPORT DEVELOPMENT (BUREAUS) AND UNDERTAKINGS, TRANSPORT DEVELOPMENT IN PROVINCES (AUTONOMOUS REGIONS) AND MUNICIPALITIES, ADVANCED INDIVIDUALS AND GROUPS, ORGANIZATIONS OF TRANSPORT-RELATED MINISTRIES (BUREAUS), CHRONICLE OF EVENTS, POLICIES AND REGULATIONS, TRANSPORT DEVELOPMENT RESEARCH AND STATISTICS. The STATE OWNED MAJOR LARGE ENTERPRISE is suspended in 2002 edition. The editors welcome the state owned major large enterprises would continue their interests to the column, so as to reflect the development and reform situation for the transportation industries completely.

III. Since the system reform for the posts industry has been mainly completed, from this edition on, except for the TRANSPORTATION INDUSTRIES column will still retain the expression of "Posts and Telecommunications", the other columns will use "Communication" instead to demonstrate the industrial management function and the overall industrial development statue for the Ministry of Information Industry systematically and accurately.

IV. Because of the late data collection, the facts for the Hong Kong SAR and Macao SAR in the TRANSPORT DEVELOPMENT IN PROVINCES (AUTONOMOUS REGIONS) AND MUNICIPALITIES column will be showed in next year's edition.

V. The 2002 edition reflects the performance of the major economic criteria for transportation and telecommunication industries in 2001, the first year of the 10th FYP, more attention has been paid to keep the consistency and integrality of the criteria with the statistics during the whole 10th FYP period. The titles of all the statistics have been arranged to be in both Chinese and English. The data of the statistics are provided and reviewed by the State Statistics Bureau and transport departments concerned. In case there is any inconsistent data in the text, the STATISTICS shall prevail.

VI. The editors hereby would like to express our sincere thanks for the assistance given during preparation of this edition, by the State Development Planning Commission, the MOR, the MOC, the MOII, CAAC, the State Post Bureau, China Petroleum and Gas Pipeline Bureau, the Military Transportation Sub Department of the General Logistics Department of PLA, the State Statistics Bureau, the Ministry of Public Security, State Economic & Trade Commission, the Ministry of Construction as well as the related departments of the provinces, autonomous regions and municipalities directly under the central government.



2001年11月14日，江泽民总书记在中共中央政治局委员、国务院副总理吴邦国、中共中央政治局候补委员、书记处书记曾庆红，铁道部部长傅志寰等陪同下，在北京站视察T13/14、T21/22次旅客列车

原瑞伦 摄

发揚新時期火車
頭精神為國民經
濟發展当好先行
江泽民
二〇〇一年十一月十四日
於石家庄铁路分局

江泽民总书记视察铁路工作时的题词
铁道部办公厅供稿



2001年11月4日，江泽民总书记在中共中央政治局候补委员、书记处书记曾庆红、铁道部部长傅志寰等陪同下视察石家庄电力机务段

原瑞伦 摄



2001年9月9日，
李鹏委员长在交通部
副部长翁孟勇陪同下
乘坐“新上海”轮参观
越南下龙湾
交通部办公厅供稿

2001年9月8日，国
务院总理朱镕基、国
务委员吴仪、俄总理卡
西亚诺夫、俄副总理克
列巴诺夫在圣彼得堡出
席中俄两国政府议定书
等文件的签字仪式。信
息产业部部长吴基传与
俄通信与信息化部长雷
曼在相关文件上签字
新华社记者齐铁砚 摄
信息产业部外事司供



2001年6月29日，
举世瞩目的青藏铁路
开工典礼在青海格尔
木和西藏拉萨同时举
行。图为朱镕基总理在
格尔木会场为青藏铁
路开工建设剪彩

原瑞伦 摄

2001年6月29日，青藏铁路举行开工典礼，吴邦国副总理在拉萨会场宣布青藏铁路柳吾隧道开工建设

周德民 摄



青藏铁路勘测工作全面完成，为2001年6月29日青藏铁路顺利开工建设奠定了良好基础

原瑞伦 摄

2001年11月8日，赣龙铁路福建段开工动员大会在福建古田会议旧址隆重举行

周德民 摄





铁路春运期间站车
服务人员扶老携幼安排
好旅客乘车

原瑞伦 摄

北京铁路分
局党委召开基层
党组织“三个代
表”学习教育活动
动员大会

铁道部“三个
代表”学习教育办
公室供稿



铁路应急抢修队伍
抢建被洪水冲毁的铁路
线路

国防交通分部
王世藩供稿

2001年3月
26日，吴邦国副
总理出席南京
长江二桥通车
仪式并剪彩
交通部办公厅
供稿



2001年9月22日，
交通部在四川省甘孜
州召开三州通县公路
建设现场办公会。图
为黄镇东部长在作题
为《抓住机遇，齐心协
力，全面完成三州通
县公路建设任务》的
重要讲话

（三州是指四川省
的凉山、甘孜、阿坝三
个自治州）

交通部办公厅供稿

2001年9月22日，交
通部部长黄镇东在四川
省甘孜州通县油路工程
现场视察
交通部办公厅供稿





2001年，上海港国际集装箱吞吐量突破600万TEU，达到634万TEU

张大申 摄

2001年，天津港货物吞吐量第一次突破亿吨大关，其中集装箱吞吐量完成201万TEU。图为第六代集装箱船“法米尼亚”号外轮首次停靠天津港

胡志强 摄



上海高东海上救助直升机机场2001年10月竣工，从美国购置的S-76C+直升机于12月20日组装完毕，这标志着中国海上立体搜救体系建成
交通部救捞局姚春清供稿

2002年1月8日，
中国联通公司 CDMA
网开通，吴邦国副总理
出席开通仪式

张松延 摄



2001年4月10日，信息产业
部部长吴基传在中国—东盟信息
通信技术研讨会上讲话

中国通信学会张钦森 摄



2001年12月，中国联通公司与国家邮政局合
作，在北京市顺义区邮政局建立第一个营业厅。国
家邮政局局长刘立清（左一）、中国联通公司董事长
杨贤足（左二）出席挂牌仪式

张松延 摄



国家邮政局局长刘立清（右二）和香港邮局局
长陆炳泉（右三）、澳门邮局局长罗庇士（右一）在
中国申奥成功之际相拥祝贺，同时三地邮政部门联
合发行集邮品

张松延 摄

2001年度全国最佳邮票

——第22届全国最佳邮票评选结果

最佳邮票奖



《聊斋志异》(第一组) 2001-7 (T) 设计：陈全胜

优秀邮票奖

《青藏铁路开工纪念》2001-28 (J)

设计：阎炳武、杨文清

优秀邮票奖

最佳邮票专家奖

《北京申办2008年奥运会成功纪念》

特2-2001 设计：王虎鸣

徽志设计：陈绍华、韩美林、靳埭强



最佳邮票印刷奖

《古代金面罩头像》2001-20 (T)

印刷单位：北京邮票厂

